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Návrh materiálu vypracovala 
pracovná skupina zložená zo 
zástupcov MDV SR, Úradu pre 

reguláciu elektronických komunikácií 
a poštových služieb, Slovenskej pošty 
a Odborového zväzu pôšt a logistiky. 

Podobný materiál bol naposledy schvá-
lený v roku 2011. Odvtedy sa v poštovom 
prostredí uskutočnili významné zmeny, 
na ktoré bolo potrebné reagovať:
•	prudký rozvoj informačno-

komunikačných technológií, vrátane 
rozvoja elektronizácie štátnej správy, 
rýchlo prispieva k nahradzovaniu 
klasických listových zásielok, 

•	v dôsledku rýchleho rozvoja 
elektronického obchodu sa prudko 
rozvíja balíkový trh a vytvára veľký 
objem balíkov, čo môže podporiť 
hospodársky rast a zamestnanosť. 

Poštová politika do roku 2021 je 
strategický materiál, ktorý zohľadňu-
je nové trendy v oblasti poštových 
služieb a potreby používateľov týchto 
služieb a načrtáva smerovanie pošto-
vých služieb do budúcna. Jeho cieľom 
je vytváranie podmienok na rozvíjanie 
hospodárskej súťaže a na poskyto-
vanie kvalitných poštových služieb, 
s dôrazom na zachovanie univerzálnej 
služby vrátane jej financovania cez 
kompenzačný fond.

Jedným z ťažísk materiálu je proble-
matika univerzálnej poštovej služby, 
t. j. minimálny rozsah poštových služieb, 
ktorý je každý členský štát Európskej 
Únie (EÚ) v súlade s tromi poštovými 
smernicami EÚ povinný zabezpečovať 
pre všetkých používateľov za dostupné 
ceny. 

Na Slovensku poskytuje univerzálnu 
službu na základe Poštovej licencie 
udelenej regulačným úradom do roku 
2022 Slovenská pošta. Prílohou Poštovej 
licencie sú Požiadavky na kvalitu univer-
zálnej služby.

V súvislosti s rastúcou intenzitou elek-
tronickej substitúcie, ktorá spôsobuje 
pokles objemu listových zásielok, sa 
trvalé poskytovanie univerzálnej služby 
z dlhodobého hľadiska stáva otáznym.

Európska komisia pripravuje správu 
o uplatňovaní Smernice o poštových 
službách v jednotlivých členských 
štátoch EÚ. Európskemu parlamentu 
a Rade ju má predložiť koncom roka 
2019. Očakáva sa, že na jej základe 
navrhne nová Európska komisia po roku 
2020 tzv. 4. poštovú smernicu, ktorá 
s najväčšou pravdepodobnosťou za-
siahne aj do rozsahu univerzálnej služby 
a môže negatívne ovplyvniť aj zamestna-
nosť v Slovenskej pošte.

Očakávané zásadné zmeny týkajúce 
sa univerzálnej služby a stúpajúci ce-
losvetový trend smerujúci k flexibilnejším 
formám pracovných zmlúv vedú k neis-
tým pracovným miestam bez primeranej 
ochrany zamestnancov. Predsedníčka 
Odborového zväzu pôšt a logistiky, pani 
Žofia Lehotská, v záujme ochrany za-
mestnanosti a spravodlivých mzdových 
a pracovných podmienok zamestnancov 
aj do budúcnosti, presadila do materiálu 
požiadavky odborového zväzu, ktoré 
majú zabezpečiť citlivý sociálny rozmer 
udržateľného poskytovania univerzál-
nej poštovej služby:
•	vylúčenie nadmerného zaťaženia 

zamestnancov s cieľom predchádzať 
chorobám z povolania,

•	neustále zlepšovanie pracovných 
podmienok, aby boli priaznivé 
a dôstojné, a to predovšetkým 
poskytovaním pracovných prostriedkov 
na uľahčenie práce, osobných 
ochranných pracovných prostriedkov, 
starostlivosti o zamestnancov formou 
preventívnych lekárskych prehliadok, 
zdravého pracovného prostredia, ktoré 
zodpovedá štandardom (osvetlenie, 
teplota prostredia, mikroklimatické 
podmienky, vybavenie nábytkom 
a technikou, sociálnym zariadením 
a pod.),

•	istoty pre zamestnancov vo forme 
práce na pracovné zmluvy a odmenu, 
ktorá zodpovedá náročnosti práce, čím 
sa zamedzí odliv mladšej generácie 
zamestnancov a stabilizujú sa 
dlhoroční zamestnanci,

•	riešenie zmien v oblasti poštových 
služieb sociálne udržateľným 
spôsobom s účasťou silných 
a nezávislých sociálnych partnerov.

V rámci úloh vyplývajúcich z tohto 
materiálu MDV SR:
•	pripraví návrh novely zákona 

o poštových službách,
•	v súvislosti s rozvojom digitalizácie 

bude klásť dôraz na ekonomickú 
návratnosť investícií a podporovať 
inovácie produktov a služieb ako 
aj na vytváranie podmienok na 
zachovanie trvalo udržateľného 
charakteru univerzálnej služby a jej 
primeraného financovania,

•	bude venovať osobitnú starostlivosť 
sociálnemu rozmeru Slovenskej 
pošty, a to najmä pokiaľ ide 
o riešenie otázok poštovej 
bezpečnosti, zamestnanosti 
a rozvoja ľudských zdrojov vrátane 
duálneho vzdelávania.

Hodnotiaca správa o plnení úloh Poš-
tovej politiky do roku 2021 bude vláde 
SR predložená do 30. júna 2022. 

Poštová politika do roku 2021
4. októbra 2017 schválila vláda SR materiál – Poštová politika do roku 2021, ktorý 
predložilo Ministerstvo dopravy a výstavby SR (MDV SR). 

Za spracovanie tejto témy ďakujeme pani Žofii Lehotskej,
predsedníčke Odborového zväzu pôšt a logistiky.
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5. výročná konferencia 
UNI Europa Post & Logistics
V dňoch 3. až 5. októbra sa v hlavnom meste Lotyšska - Rige uskutočnila 5. vý-
ročná konferencia medzinárodnej organizácie európskych odborových zvä-
zov pôsobiacich v odvetví pošty a logistiky – UNI Europa Post & Logistics. Jej 
cieľom bolo prerokovať a schváliť strategický plán na obdobie rokov 2018 až 
2021. Na konferencii sa zúčastnilo 111 delegátov a 20 pozorovateľov z 28 krajín 
Európy. Odborový zväz pôšt a logistiky zastupovali Žofia Lehotská, Marta Kužná-
rová, Rudolf Posch a Peter Zaťko. 

Konferenciu otvorila predsedníčka UNI Euro-
pa Post & Logistics pani Ingeborg Seatre, 
ktorá vo svojom úvodnom príhovore uvied-

la, že poštové odvetvie v Európe v posledných 20 
rokoch prechádzalo obrovskými zmenami. Tradičné 
poštové služby už nikdy nebudú rovnaké; pošty 
museli a musia rozvíjať nové služby a inovovať, aby 
dokázali čeliť veľkému poklesu objemu listov; vodiči 
motorových vozidiel v súčasnej dobe sú aj doru-
čovateľmi balíkov, pracovníci poskytujú aj bankové 
a poistné produkty.

Hlavná pozornosť všetkých zásadných vystú-
pení na konferencii bola venovaná pripravovanej 
4. smernici Európskej únie o poštových službách, 
stratégii kolektívneho vyjednávania, novým formám 
zamestnávania, vytváraniu nových kvalitných pracov-
ných miest, digitalizácii, výmene skúseností a prijatiu 
strategického plánu. 

Pani Seatreová zaujala postoj odborov k danej 
problematike – chápe, že digitalizácia spôsobuje 
zmeny v poštovom sektore. Poskytovanie nových 
služieb a diverzifikácia pôsobia na nové formy za-
mestnávania. V Európskej únii však poštové služby 
ostávajú základom verejnej služby, preto odbory 
musia zabrániť vylúčeniu zamestnancov z tohto 
procesu, a to bez ohľadu na to, čo prinesie nová 
smernica o poštových službách. Poštový sektor bol 
vždy príkladom slušných pracovných miest a iba 
silné financovanie zabezpečí tomuto sektoru dobrú 
úroveň miezd, vzdelávanie a ďalšie vzdelávanie na 
zvyšovanie kvalifikácie ako prípravu na digitalizáciu. 

S príspevkom k téme vystúpil pán Raphael Goulet, 

vedúci oddelenia Európskej komisie pre interný trh, 
priemysel, podnikanie a služby verejného záujmu.

Z príspevkov ďalších zástupcov poštových odboro-
vých zväzov vyberáme: 

Taliansky predstaviteľ uviedol, že v celej EU a v jej 
členských štátoch panuje na poštovom trhu chaos. 
Početné krajiny EU neboli pripravené na liberalizáciu. 
V Taliansku bola pošta v roku 2011 reštrukturalizo-
vaná. Podnik dosahoval stratu, čo viedlo k zhorše-
niu služieb a k prepúšťaniu; za posledné roky bolo 
prepustených 80 tisíc zamestnancov. V Taliansku sa 
doručuje 5 dní v týždni pre 75 % obyvateľstva a zvyš-
ných 25 % dostáva poštu každý druhý deň. 

Fínska zástupkyňa skonštatovala zhoršenie pod-
mienok vo Fínskej pošte. Uviedla, že od novembra 
2017 vo Fínsku nadobudne účinnosť nový poštový 
zákon, ktorý umožňuje doručovať 3 dni v týždni. Len 
pre 20 % územia je stanovené doručovanie 4,5 dňa 
v týždni, z toho 0,5 dňa sa doručuje v utorok. 

Lotyšská predstaviteľka informovala o situácii v 
Lotyšskej pošte a tiež o podmienkach kolektívneho 
vyjednávania, v ktorom sa nedarí dohodnúť navýše-
nie miezd a zamedziť prepúšťaniu zamestnancov. 
V Lotyšsku sa doručujú balíky 24 hodín denne, 7 dní 
v týždni, pričom zákazník si ich môže vyzdvihnúť aj 
na niektorých veľkých čerpacích staniciach. 

Švédsky zástupca hovoril o vzniku a histórii pošty 
vo Švédsku. Povolanie poštára – doručovateľa bolo 
spoločnosťou vysoko uznávané. V minulosti platný 

štátny poštový poriadok garantoval postupné zvy-
šovanie mzdy podľa odpracovaných rokov. V súčas-
nosti sa však žije v iných podmienkach - vo Švédsku 
platí vyššia kolektívna zmluva spolu pre celý sektor 
pošty a sektor dopravy. V doprave pracuje veľmi veľa 
vodičov na živnosť alebo prostredníctvom agentúr, 
čo zhoršuje pracovné a mzdové podmienky. 

Dánsky predstaviteľ uviedol že Dánska pošta 
a Švédska pošta sú spojené do spoločného podniku 
s názvom PostNord. Od roku 2001 do roku 2017 
sa v Dánsku znížil počet poštových zamestnancov 
z 25 000 na 8 000. Vplyvom nových technológii 
a digitalizácie sa očakáva ďalšie zníženie počtu 
zamestnancov na 5 000. V roku 2015 sa rozhod-
nutím dánskej vlády zriadila tzv. digitálna diaľnica 
(e-government – elektronizácia štátnej správy), čo 
znamená, že s úradmi už nemožno komunikovať 
klasickou papierovou formou, ale výlučne iba elek-
tronicky, čo sa vzťahuje tak na podniky, ako aj na 
občanov. Od roku 2011 zaznamenávajú nárast 
počtu doručovaných balíkov, v súčasnosti sa poštou 
doručujú i lieky. V roku 2016 došlo k ďalšiemu po-
klesu objemu listových zásielok. V dôsledku politic-
kého rozhodnutia dánska pošta nevykonáva žiadne 
finančné služby. 

Britský predstaviteľ priblížil spôsob privatizácie 
britskej Kráľovskej pošty v roku 2013 - listy a balíky 
sa oddelili ako dva ekonomické subjekty. V listoch 
sa však dramaticky znižujú objemy, čím sa znižujú aj 
príjmy z poskytovania tejto služby. Možným výcho-
diskom je zavedenie finančných služieb. V súčas-
nosti spolupracujú s Írskou bankou, ktorá však nie je 
dlhodobým partnerom pre poštu. Vo Veľkej Británii 
je 11 500 pôšt, čo predstavuje rozsiahlu sieť, ktorú 
možno využiť pomocou financií a technológii. Návrh 
britských poštových odborov CWA je získať (kúpiť) 
licenciu na prevádzkovanie finančných produktov 
a tieto vykonávať na poštách vo vlastnej réžii. 

Predstaviteľ z USA zdôraznil, že aj v USA je veľký 
pokles klasickej pošty a nárast sa zaznamenáva 
v balíkoch. Najväčší hráči na balíkovom trhu sú UPS 
a Fedex. V USA sa doručuje 6 dní v týždni (listy, 
lieky, reklamné zásielky). Štátna pošta chce zaviesť 
i nedeľné doručovanie pre malé a stredné podni-
ky, odbory to vnímajú ako konkurenčnú výhodu. 
Pošta doručuje aj pre Amazon, ktorý si paralelne 
buduje vlastnú doručovaciu sieť – v súčasnosti si 

stavia všetky svoje sklady v blízkosti veľkých pôšt. 
Pošta testuje aj predaj produktov prostredníctvom 
vlastných zamestnancov, ktorí by dostávali províziu 
z predaja, čím by ich pošta zastabilizovala. 

Na záver odbornej časti konferencie vystúpila 
Cornelia Broosová, generálna tajomníčka UNI Post 
& Logistics, a predstavila Strategický plán na roky 
2018 až 2021 s nasledujúcimi cieľmi: 
•	organizovať kampane proti pripravovanej 4. 

smernici EÚ o poštových službách a lobovať za 
udržanie verejného poslania poštových služieb ako 
služieb všeobecného hospodárskeho záujmu,

•	presadzovať vytváranie rovnakých sociálnych 
podmienok v poštovom sektore, 

•	zabezpečovať pracovné miesta prostredníctvom 
silných vnútroštátnych a európskych právnych 
predpisov,

•	usilovať sa s väčšou transparentnosťou o 
doručovanie balíkov, pri ktorých je hlavný rastový 
potenciál pre poštové odvetvie. Toto môže 
zaručiť budúce pracovné miesta, aj keď rast trhu 
elektronického obchodu nenahrádza pokles 
objemu listových zásielok,

•	podporovať agendu, ktorá rešpektuje povinnosť 
univerzálnych služieb a sociálnu reguláciu 
v poštových službách, ako aj ich verejné poslanie 
ako služieb všeobecného hospodárskeho záujmu.

Na záver konferencie pani Seatreová skonštatovala 
nevyhnutnosť zotrvania odborových aktivít v oblas-
ti boja proti zavádzaniu neistých a nových foriem 
zamestnávania alebo využívania samostatne zárob-
kovo činných osôb v poštovom sektore, čím sa vyvíja 
tlak na mzdy a pracovné podmienky. Preto je v poš-
tových podnikoch potrebné rozvíjať také organizačné 
stratégie, ktoré neakceptujú netypické a neisté formy 
zamestnávania. 

Je možné konštatovať, že 5. výročná konferencia 
UNI Europa Post & Logistics bola veľmi úspešná – 
priniesla jednoznačný regionálny postup odborových 
zväzov z odvetvia pošty a logistiky na ďalšie 3-ročné 
veľmi zložité obdobie, ako aj veľa poznatkov, vyme-
nených skúseností a nadviazanie početných medzi-
národných kontaktov.

Žofia Lehotská, predsedníčka Odborového zväzu 
pôšt a logistiky
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